

ISSN 0869-544X

РОССИЙСКАЯ АКАДЕМИЯ НАУК



СЛАВЯНО ·
ВЕДЕНИЕ



3

2022



Содержание

СТАТЬИ

<i>Станков Н.Н.</i> (Москва). Первый советско-чехословацкий договор: от проекта до подписания (2 апреля 1921 – 5 июня 1922 года).....	5
<i>Пилько Н.С.</i> (Москва). Культурная жизнь Любляны в начале итальянской оккупации по материалам словенской прессы (апрель – декабрь 1941 г.)	20
<i>Стыкалин А.С.</i> (Москва). Венгерский кризис осени 1956 г. и дискуссии в ООН	32
<i>Улуян Ар.А.</i> (Москва). «Албанский» 1968 год. Отчёт И.Г. Сенкевич о научной командировке на фоне политического пейзажа.....	52
<i>Белов М.В.</i> (Нижний Новгород). Дебаты историков из стран бывшей Югославии о декларации «Защитим историю» 2020 года	71
<i>Заштовт Л.</i> (Варшава). Новая история стран и народов Центральной и Восточной Европы в историографии рубежа XX–XXI веков: между традиционной и постмодернистской интерпретацией	89
<i>Мальцев Л.А.</i> (Калининград). Ежи Стемповский и экзистенциально-эсхатологическая интерпретация комедии А. Фредро «Пан Иовяльский»	108
<i>Ковтун Е.Н.</i> (Москва). Город как модель пространства Мира Посмертия в российской, инославянской и западной фантастике	121

ИЗ ИСТОРИИ СЛАВИСТИКИ

<i>Толстой Н.И.</i> Влияние украинской словесной культуры на южнославянскую в XVII–XVIII веках (публикация <i>С.М. Толстой</i>)	137
--	-----

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Носов Б.В., Кочегаров К.А.</i> Международная научная конференция «Комиссия историков России и Польши в начале XXI века: итоги, задачи и перспективы»	141
---	-----

НЕКРОЛОГИ

<i>Носов Б.В.</i> Памяти Виктории Сливовской (1931–2021).....	148
<i>Герчикова И.А.</i> Памяти Людмилы Норайровны Будаговой (1932–2022)	151
<i>Толстая С.М.</i> Памяти Ежи Бартминьского (1939–2022).....	153

Contents

ARTICLES

<i>Stankov N.N.</i> (Moscow). The First Soviet-Czechoslovak Treaty: From the Draft to its Signing (April 2, 1921 – June 5, 1922).....	5
<i>Pilko N.S.</i> (Moscow). Cultural Life of Ljubljana at the Beginning of the Italian Occupation Based on the Materials of the Slovenian Press (April–December 1941).....	20
<i>Stykalin A.S.</i> (Moscow). The Hungarian Crisis in the Autumn of 1956 and Discussions at the UN	32
<i>Ulunyan Ar.A.</i> (Moscow). The «Albanian» 1968. Report of I.G. Senkevich on the Scientific Mission Against the Backdrop of the Political Landscape	52
<i>Belov M.V.</i> (Nizhny Novgorod). Debates of Historians from the Countries of the Former Yugoslavia on the Declaration «Defend History» (2020).....	71
<i>Zasztowt L.</i> (Warsaw). The New History of Nations and States of the Central and Eastern Europe in Historiography at the End of 20 th – the Beginning of 21 st Centuries: Between Traditional and Postmodern Interpretation.....	89
<i>Maltsev L.A.</i> (Kaliningrad). Jerzy Stempowski and Existential-Eschatological Interpretation of Alexander Fredro's Comedy «Mr Jowialski»	108
<i>Kovtun E.N.</i> (Moscow). City as a Model of the Universe of Afterlife's Space in Russian, Slavic and Other Foreign Fantasy	121

FROM THE HISTORY OF SLAVIC STUDIES

<i>Tolstoy N.I.</i> The Influence of Ukrainian Verbal Culture on South Slavic Culture in the 17 th –18 th centuries (<i>publication by S.M. Tolstaya</i>).....	137
--	-----

SCHOLARLY LIFE

<i>Nosov B.V., Kochegarov K.A.</i> (Moscow). International Scientific Conference «The Commission of Russian and Polish Historians at the Beginning of the 21 st Century: Results, Tasks, Perspectives»	141
---	-----

OBITUARIES

<i>Nosov B.V.</i> In memory of Victoria Slivovska (1931–2021)	148
<i>Gerchikova I.A.</i> In memory of Ludmila N. Budagova (1932–2022).....	151
<i>Tolstaya S.M.</i> In memory of Jerzy Bartmiński (1939–2022)	153